

MALARIA

FRANCE. — Two cases of malaria were reported at Saint-Nazaire (Loire-Atlantique) among the crew of a Spanish freighter coming from Casablanca.

● One of the patients, aged 58, had been staying in Nigeria until 19 November 1975. He was admitted to hospital in Saint-Nazaire on 7 December and died the following day. His blood tests had shown the presence of *Plasmodium falciparum*.

● The other patient, aged 47, was also hospitalized in Saint-Nazaire with a diagnosis of malaria confirmed by laboratory tests and put on a course of antimalaria treatment. The requisite measures were taken to disinfect the ship and administer chemoprophylaxis to the crew.

● Another case of malaria was reported at Saint-Etienne (Loire), the patient being a Cambodian girl born in 1965 who had arrived in France on 19 October 1975. She had already had two malaria paroxysms previously.

● A death from malaria was reported on 2 December 1975 in Bordeaux. The investigation brought the following facts to light:

The person concerned, a road-haulage worker aged 28, had been to Mali to deliver a lorry at the beginning of November. He returned by air, and was apparently hospitalized for a few days in Marseilles. He then went back to Bordeaux, where he was hospitalized at the end of November in a general medical ward.

When blood tests showed the presence of *P. falciparum*, a course of antimalaria treatment was started, but the patient developed black-water fever and died. Apparently he had not taken adequate preventive medication against malaria.

PALUDISME

FRANCE. — Deux cas de paludisme ont été déclarés à Saint-Nazaire (Loire-Atlantique) chez deux marins d'un cargo espagnol en provenance de Casablanca.

● L'un des malades, âgé de 58 ans, avait séjourné au Nigéria jusqu'au 19 novembre 1975. Hospitalisé à Saint-Nazaire le 7 décembre 1975, il est décédé le jour suivant. Les examens de sang avaient révélé la présence de *Plasmodium falciparum*.

● L'autre malade, âgé de 47 ans, également hospitalisé à Saint-Nazaire avec le diagnostic de paludisme confirmé par le laboratoire, a été soumis à un traitement antipaludique. Les mesures de désinsectisation du navire et de chimioprophylaxie de l'équipage ont été instituées.

● Un autre cas de paludisme est signalé à Saint-Etienne (Loire) chez une Cambodienne née en 1965 et arrivée en France le 19 octobre dernier. La malade avait présenté antérieurement deux accès de paludisme.

● Un décès dû au paludisme a été déclaré le 2 décembre 1975 à Bordeaux. L'enquête a permis de mettre en lumière les faits suivants:

L'intéressé, âgé de 28 ans, transporteur routier, a effectué début novembre une livraison de camion au Mali. Rentré par avion, il aurait été hospitalisé quelques jours à Marseille. Il a ensuite regagné Bordeaux, puis a été hospitalisé fin novembre dans un service de médecine générale.

Un examen de sang ayant révélé la présence de *P. falciparum*, un traitement antipaludique a été institué, mais le décès est survenu dans un syndrome de fièvre bilieuse hémoglobinurique. Il semblerait que le malade n'ait pas pris un traitement antipaludique préventif suffisant.